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لغو مجوز دارندگان بیش از ۱۰ مجوز مشاغل خانگی
مجوزهای افرادی که بیش از ۱۰ مجوز مشــاغل خانگی دریافت کرده بودند، 
لغو شد. به گزارش خبرگزاری مهر، طبق اعلام مرکز ملی بهبود محیط کسب و 
کار، برای مشــاغل خانگی متقاضیان حداکثر می توانند ۱۰ مجوز دریافت کنند؛ 
بنابراین افرادی که در کسب و کار خانگی بیش از ۱۰ مجوز دریافت کرده بودند 
شناسایی شده و مجوزهای شأن لغو شد. گفتنی است؛ تعیین سقف صرفاً برای 
دریافت مجوزهای خانگی است اما برای سایر رسته های شغلی محدودیتی جهت 
دریافت مجوز وجود ندارد.  یادآور می شــود؛ افــرادی که در روند دریافت مجوز 
تخلف کنند مشــمول ابطال مجوز شده و دو سال از خدمات درگاه ملی مجوزها 
محروم می شــوند اما در صورت لغو مجوز به هر دلیلی اعم از اشتباه وارد کردن 

مشخصات، بلافاصله می توان درخواست ثبت مجدد انجام شود. 

واردات بیش از ۱۰/5 میلیون گوشی موبایل
رئیس کل گمرک اعلام کرد که در ۹ ماهه ســال جاری ۱۰ میلیون و ۵۴۵ 
هزار و ۵۲۸ دستگاه گوشی تلفن همراه به دو شیوه تجاری و مسافری وارد کشور 
شــده است. به گزارش ایســنا، محمد رضوانی فر - معاون وزیر اقتصاد - گفت: 
ارزش این تعداد گوشی تلفن همراه دو میلیارد و ۲۳۷ میلیون و ۷۵۵ هزار دلار 

بوده است. 
وی در خصوص واردات گوشــی تلفن همراه به تفکیک تجاری و مسافری در 
۹ ماهه امســال افزود: در این مدت ۱۰ میلیون و ۱۷۹ هزار و ۸۶۰ دســتگاه به 
ارزش دو میلیارد و ۲۵ میلیون و ۲۶۲ هزار دلار به شــیوه تجاری و ۳۶۵ هزار و 
۶۶۸ دستگاه به ارزش ۲۱۲ میلیون و ۴۹۳ هزار دلار به شیوه مسافری وارد شد. 
گفتنی اســت؛ آمار واردات گوشی تلفن همراه در این مدت ذیل کدهای شماره 
۸۵۱۷۱۲۱۰ و ۸۵۱۷۱۳۹۰ به شرح گوشی های تلفن همراه هوشمند و کدهای 
شــماره ۸۵۱۷۱۲۲۰ و ۸۵۱۷۱۴۲۰ به شرح گوشی تلفن همراه با صفحه کلید 

غیر لمسی بوده است.  

تضمین ۱۰۰ درصدی تسهیلات بانک ها 
به صنایع کوچک

مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع  کوچک گفت: بر اساس ماده 
۵ اساسنامه، مصوب سال ۱۳۸۴ هیئت وزیران، ضمانت نامه های صادره تاکنون 
صرفا ۷۰ درصد اصل و سود تسهیلات اعطایی نظام بانکی را تضمین می کرد که 
با اصلاح این بند اساســنامه، صندوق از این پس می تواند ۱۰۰ درصد را تضمین 
کند. به گزارش ایسنا، محمدحسین مقیسه اظهار کرد: با تصویب هیئت وزیران 
و در راستای حمایت از صنایع کوچک و تسهیل فرآیند ارائه خدمات  صندوق به 
متقاضیان، پوشش ضمانت نامه های اعتباری صندوق از ۷۰ به ۱۰۰ درصد اصل و 

سود تسهیلات افزایش یافت. 
به گفته وی بر اســاس ماده ۵ اساسنامه، مصوب سال ۱۳۸۴ هیئت وزیران، 
ضمانت نامه های صادره تاکنون صرفا ۷۰ درصد اصل و ســود تسهیلات اعطایی 
نظام بانکی را تضمین می کرد که با اصلاح این بند اساسنامه، صندوق از این پس 
می تواند ۱۰۰ اصل و سود تسهیلات اعطایی به صنایع کوچک را نزد نظام مالی و 
اعتباری کشور تضمین کند. مقیسه با بیان اینکه صدور ضمانت نامه های اعتباری 
به مبلغ پنج میلیارد تومان با پوشش ۷۰ درصدی، چالش هایی را برای واحدهای 
صنعتی و همچنین نظام بانکی ایجاد کرده بود، تصریح کرد: با افزایش پوشش به 
۱۰۰ درصد، مسیر تامین مالی از طریق ضمانت نامه های اعتباری صندوق، برای 

تولیدکنندگان مشمول تعریف صنایع کوچک کوتاه تر و آسانتر شده است.  

ماجرای قاچاق پیاز به عراق   
پس از توقف صادرات پیاز برای کنترل بازار آن خبر از قاچاق این کالا به عراق 
شــنیده می شود.  گمرک ایران خبر کشــف قاچاق یک محموله پیاز آن هم در 
پوشش صادرات پرتقال را داد. به گزارش اکوایران، اواخر اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ که 
صادرات پیاز آزاد شد، بازار داخلی مملو از پیاز بود.  ولی  عدم مدیریت صادرات 

مثل همیشه بازار داخلی را کمتر از ۶ ماه  بهم ریخت. 
 با رشد بدون برنامه صادرات موجودی برای عرضه در بازار داخلی به ته کشید 
و در نیمه پاییز قیمت پیاز  افزایشی شد و در آذر  قیمت ها  سر به فلک کشید.  
قیمت پیاز در بــازار از کیلویی ۸ هزار الی ۱۲ هزار تومان به کیلویی ۳۴ هزار و 
در برخی مناطق به کیلویی ۴۰ هزار تومان هم رســید. رای جلوگیری از رشــد 
فزاینده پیاز دوباره سیاست غلط سالهای قبل تکرار شد. صادرات پیاز ممنوع شد 

تا قیمت نزولی شود. 
۱۵ روز است که تقریبا قیمت در سراشیبی است و الان قیمت یک کیلو پیاز 
در میادین تره بار ۱۸ هزار و ۹۰۰ است و در میوه فروشی های سطح شهر حدود 
۲۰ هزار تا ۲۵ هزار تومان اســت. در مقابل ایران بازار صادرات پیازش را در این 
مقطع به کشــورهای دیگر واگذار کرد.   به گفته ذبیح الله اعظمی ساردوئی عضو 
کمیســیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس در این مقطع 
کشور عراق پس از اعمال تعرفه صادرات برای پیاز ایرانی و افزایش هزینه آن به 
منظور تامین نیاز خود به سمت کشــورهایی مانند اردن، مصر، سوریه و ترکیه 

رفتند. 

پیش بینی خرید ۱۱ میلیون تن گندم
مدیرعامل بنیاد ملی گندم کاران کشور گفت: پیش بینی می شود سال آینده 
۱۱میلیون تن گندم خرید تضمینی شــود که به ۲۱۰ همــت اعتبار نیاز دارد 
این در حالی اســت که هنوز نرخ خرید تضمینی اعلام رسمی نشــده است. به 
گزارش خبرنگار مهر، با گذشت بیش از ۳ ماه از سال زراعی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ )مهر 
ماه( همچنان قیمت خرید تضمینی گندم از سوی رییس شورای قیمت گذاری 

محصولات اساسی کشاورزی اعلام رسمی نشده است. 
به گفته اعضای این شورا نرخ خرید تضمینی هر کیلو گندم ۱۹. ۵ هزار تومان 
تصویب شــده که باید از سوی وزیر جهاد کشاورزی ابلاغ شود. علی قلی ایمانی، 
مدیرعامل بنیاد ملی گندم کاران کشــور درباره چرایی عدم اعلام رسمی قیمت 
خرید تضمینی گندم به مهر گفت: دولت در تلاش اســت تا اعتبارات لازم برای 
خرید سال آینده را از محلی تأمین کند تا مشکلات امسال تکرار نشود. وی افزود: 
پیش بینی می شــود در سال زراعی ۱۴۰۳-۱۴۰۲، ۱۱ میلیون تن گندم خرید 
تضمینی شود که اعتبارات مورد نیاز آن ۲۱۰ هزار میلیارد تومان )همت( می شود 
که رئیس سازمان برنامه و بودجه در حال پیگیری برای تأمین اعتبارات مورد نیاز 

در بودجه سنواتی کشور است. 
ایمانی با بیان اینکه یکی از راهکارها برای رفع مشــکلات مالی این است که 
دولت فقط مبادرت به خرید نیازمندی خبازی ها کند، گفت: آمار گندم مورد نیاز 
آرد برای خبازی ها حدود ۸. ۵ میلیون تن در سال است. این عدد از سوی دولت 
خریداری شود و باقی گندم از سوی صنایع غذایی با قیمت تضمینی از کشاورزان 

خریداری شود. 
مدیرعامــل بنیاد ملی گنــدم کاران کشــور با بیان اینکه اعضای شــورای 
قیمت گذاری محصولات اساسی کشور از اعلام نشدن نرخ خرید تضمینی گندم، 
رضایت ندارند، گفت: این شــورا به عنوان مرجع قانونی، وزیر جهاد کشاورزی را 
ملزم می کند تا قیمتی که در جلســه اعضا تصویب شــده را ابلاغ کند. به گفته 
ایمانی امسال حدود ۱۲. ۵ تا ۱۳ میلیون تن گندم برداشت شد که بخشی از آن 
برای تأمین بذر مورد نیاز کشاورزان نگهداری می شود که ۱. ۵ میلیون تن است 

و بخشی هم برای خودمصرفی توسط مردم خریداری می شود. 

سکه ۲۹ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان
قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادی در روز شنبه با افزایش ۱۵۰ هزار تومانی 
نســبت به روز کاری قبلی )پنجشنبه(، به ۲۹ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان رسید. 
بر اساس نرخ اعلامی اتحادیه صنف فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر، نقره و 
ســکه تهران، سکه بهار آزادی طرح قدیم با افزایش ۱۰۰ هزار تومانی نسبت به 
روز کاری گذشته )پنج شــنبه ۷ دی ماه( با نرخ ۲۶ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

داد و ستد شد. 
روزگذشته نیم ســکه ۱۵ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان، ربع سکه ۱۰ میلیون و 
۶۰۰ هزار تومان و ســکه گرمی نیز با نرخ پنج میلیون و ۹۰۰ هزار تومان معامله 
شــد. دیروز هر گرم طلای ۱۸ عیار در بازار طلای تهران ۲ میلیون و ۵۱۵ هزار 
و ۲۰۰ تومان داد و ســتد شــد. بهای هر انُس طلا نیز در روز شنبه در بازارهای 
جهانی، نزدیک به ۲ هزار و ۶۳ دلار بود که نسبت به روز کاری گذشته ۱۵ دلار 

کاهش داشت. 

اخبار کوتاه

کشاورزی

بازار

یک کارشــناس بازار ســرمایه گفت: کانال 
۲۳۰۰ را می توان برای شاخص تا انتهای سال 
به عنوان محدوده احتمالی و همچنین کف آن 
در نظــر گرفت. بورس تهــران در روز انتهایی 
معامــلات هفته اول دی ماه ۱۴۰۲ با افت تراز 
شاخص کل تا ســطح ۲ میلیون و ۱۷۷ هزار 
واحدی مواجه شــد. در آخرین روز معاملاتی 
هفته قبــل ارزش معاملات خــرد به کانال ۴ 
همتی بازگشت و با کاهش تراز شاخص کل بار 
دیگر شــاهد خروج جریان پول حقیقی از بازار 

سهام بودیم. 
در این شــرایط، آخریــن گزارش ها از روز 
اول معاملاتــی نهمین روز دی مــاه حاکی از 
آن اســت که شــلخص ببش از ۵ هزار و ۳۰۰ 
واحد رشد کرده و روی عدد ۲ میلیون و ۱۸۲ 
هزار واحد ایســتاده است. اما سوالی که مطرح 
اســت، این که در ۸۰ روز باقی مانده سال، بازار 
سهام چه روزهایی را سپری خواهد کرد؟!مجید 
عبدالحمیدی، کارشناس و فعال بورس و بازار 
سرمایه در گفت وگو با خبرآنلاین درباره وضیعت 
این روزهای بورس گفت: با در نظر گرفتن سه 
مولفه نرخ ارز )دلار(، تورم و قیمت های جهانی، 
باید این چنیــن پیش بینی کرد کــه اگر قرار 
باشد سیاســت فعلی دولت برای کنترل ارز و 
مهار تورم ادامه دار باشــد، در نظر گرفتن تنها 
مولفه قیمت هــای جهانی و اثر آن بر صنایع و 
شــرکت های مربوطه آن در بورس، پررنگ تر 
می شود و شرکت هایی که از این مولفه بهره مند 
می شــوند و تقریبا بر اساس ارزش اسمی تولید 
می کنند، می توانند برای سرمایه گذاری از منظر 
تحلیلی قوی تر و با بنیادتر به حســاب بیایند. 
وی افزود: حال در شرایط رکودی بازار که فعلا 
می تواند ادامه دار باشــد، بــه دلیل محدودیت 
نوسان و ارزش معاملات ضعیف، انتظار از بازار 
باید توسط ســهامداران واقع بینانه تر باشد. از 
سوی دیگر، فرآیند تحلیل و توجه به گزارش ها 
و صورت های مالی به خصوص در ۹ماهه ها که 
آرام آرام بر کدال می نشینند و توجه به دو مولفه 
ســودآوری و نقدینگی شرکت ها و در راستای 
آن توجه بــه روش های ارزش گذاری ســهام، 
جهت خرید سهام برتر، مهم تر می شود، آن هم 
برعکس دو ماه صعودی ابتدای سال ۱۴۰۲ که 
بازار فرصت های نوسان گیری بسیار زیاد داشت.

 این کارشــناس بازار ســرمایه عنوان کرد: 
میزان ورود پول جدید، ســرمایه گذار جدید و 
بهبــود ارزش معاملات نیز در نیمه دوم ۱۴۰۲ 
بسیار مهم اســت. عبدالحمیدی تصریح کرد: 
پیش بینی می شود در صورت عدم اتفاق خاص 
و تداوم فعلی اوضاع در دی ماه، دو ماه آخر سال 
خیلی از بلاتکلیفی ها رفع شود، بنابراین فضای 
بازار ســرمایه هم به دنبال آن کمی بهبود یابد. 
وی متذکر شد:این نکته وجود دارد در صورت 
داشتن پلن معاملاتی، می توان در بازار سرمایه با 
ریسک های متعدد، صبوری کرد و با خریدهای 

درست و به موقع، ســرمایه گذار باقی ماند. این 
کارشناس بازار سرمایه در پاسخ به این پرسش 
که بهترین اســتراتژی در این شــرایط برای 
سهامداران چیست؟ گفت: سهامداران نباید با 
دارایی های خود احساسی و هیجانی رفتار کنند. 
عبدالحمیدی افزود: آن دسته از سهامدارانی که 
تمایــل به ورود در بازار دارند، باید همه جوانب 
را قبل از ورود بررســی کنند و سپس در زمان 
و موقعیت مناســب وارد شوند و اگر دانش این 
کار را ندارند، از افراد و شــرکت های متخصص 
کمک بگیرند و خودشان به طور مستقیم وارد 
بازار سرمایه نشــوند. وی تصریح کرد: بهترین 
گزینه برای این افراد، شرکت های سبدگردانی 
و صندوق های سرمایه گذاری است، اما در مورد 
افرادی که در بازار هســتند، ایــن موضوع به 
شدت بستگی دارد به این که آیا این سهامداران 
بــه منابع مالی خود در کوتاه مدت نیاز دارند یا 
خیر؟این کارشناس بازار سرمایه متذکر شد: در 
صورتی که دید کوتاه مدتی دارند، برای فروش 
نباید بســیار هیجانی رفتار کنند و در صورتی 

که دیــد بلندمدتی دارند، باید کمی صبر کنند 
تــا روند بازار مشــخص شــود. عبدالحمیدی 
عنوان کرد: مهم ترین مشکل سرمایه گذاری در 
بازارهای مالی، نبود دانش مدیریت سرمایه بری 
اکثر ســهامدارها است. وی تاکید کرد: به طور 
کلی داشتن دید بلندمدت و سرمایه گذاری در 
سهام شرکت هایی که به لحاظ بنیادی پتانسیل 
مناسبی دارند و همچنین دوری از تصمیمات 
هیجانی، مهم ترین عوامل و استراتژی است که 

سرمایه گذاران باید به آن توجه داشته باشند. 
پیش بینی بازار سرمایه 

تا انتهای سال ۱۴۰۲
این کارشناس بازار سرمایه با پیش بینی بازار 
سرمایه تا انتهای ســال ۱۴۰۲، گفت: نرخ ارز 
معمولا اهمیت ویژه ای در بازار ســرمایه دارد و 
بازار سهام همیشه نسبت به آن واکنش نشان 
می دهد؛ اما وضعیت این بازار در ماه های اخیر 
به چه صورت بوده و چه آینده ای در انتظارش 
است ؟ این سوالی که باید از خودمان بپرسیم. 
عبدالحمیــدی افزود: با توجه بــه این که نرخ 

ارز مدتی اســت در رنج ۵۰ هــزار تومان ثابت 
اســت، می توان گفت که در حال مدارا در این 
بازار هســتیم و انتخاب آمریکا بر روی این نرخ 
خیلی تاثیرگذار خواهد بود. وی عنوان کرد: اما 
در حال حاضر بازار بــه محض اینکه کمی بالا 
می آید، فروشنده دارد و به محض این که پایین 
می آید، خریدار دارد. این کارشناس بازار سرمایه 
تصریح کرد: این اتفاق شــرایط تعادلی بازار را 
نشان می دهد و به نظر می رسد این روند ادامه 
دار خواهد بود، مگر این که اتفاق مثبتی برای 
متغیرهای کلان بیفتد؛ که آن هم شــرایطش 
در حــال حاضر فراهم نیســت. عبدالحمیدی 
خاطرنشان کرد: در صورت وقوع شرایط مذکور 
و با شــرط ثابت در نظر گرفتن ســایر عوامل 
تاثیرگذار، کانال ۲۳۰۰ را می توان برای شاخص 
تا انتهای ســال به عنوان محدوده احتمالی و 

همچنین کف آن در نظر گرفت. 
بورس سبز شد

شاخص کل بازار سرمایه روزگذشته با ۵۳۱۴ 
واحد افزایش به رقــم دو میلیون و ۱۸۲ هزار 

واحد رسید. به گزارش ایسنا، بورس اوراق بهادار 
تهران پس از شــش روز کاری افت، روزشنبه 
رشد کرد. شــاخص کل ۵۳۱۴ واحد افزایش 
یافت و در عدد دو میلیون و ۱۸۲ هزار و ۷۵۲ 
واحد ایستاد. شاخص کل هم وزن نیز با افزایش 
۴۳۵۸ واحد مواجه شد و به ۷۵۹ هزار و ۶۵۴ 
واحد رسید. روز شنبه بیش از ۳۸۱ هزار معامله 
به ارزش ۶۱۰۰ میلیارد تومان در بورس اوراق 
بهادار تهران انجام شــد. فولاد، همراه، وبصادر 
و وکغدیر بیشــترین تاثیر را بر شاخص بورس 
داشــتند. حفارس، ثشــاهد، خزامیا و های وب 
نیز از نمادهای پرتراکنش بودند. شــاخص کل 
فرابورس هم دیروز ۱۱۰ واحد افزایش یافت و 
به عدد ۲۶ هزار و ۴۷۹ واحد رسید. روزگذشته 
در فرابورس ۲۴۵ هزار معامله به ارزش ۱۲ هزار 
۴۳۹ میلیارد تومان انجام شــد. خاور، هرمز و 
ثپردیــس از نمادهای تاثیرگذار مثبت و بپاس 
به عنوان دیگر نماد تاثیرگذار، منفی به کار خود 
پایان داد. نطرین، فصبا، کرمان و زماهان نیز از 

نمادهای پرتراکنش فرابوس بودند. 

وزارت امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد: از ابتدای دی 
ماه سال ۱۴۰۱ تا ابتدای دی ماه امسال بیش از ۹۳۶ هزار 
مجوز توســط درگاه ملی مجوزها، به صورت برخط صادر 
شده که وزارت تعاون بیشــترین و وزارت کشور کمترین 

تعداد را دارا هستند. 
به گزارش وزارت اقتصاد، گــزارش دوره ای درگاه ملی 
مجوزها از تأخیر در صدور مجوزهای  کسب و کار کشور به 
تفکیک دســتگاه ها در یک سال منتهی به دی ماه امسال 
)ابتدای دی ماه ســال ۱۴۰۱ تا ابتدای ماه ســال جاری( 

منتشر شد. 

بر اساس این گزارش، از ابتدای دی سال ۱۴۰۱ تا دی 
ماه امسال، تعداد یک میلیون و ۶۴۹ هزار درخواست صدور 
مجور در درگاه ملی مجوزها ثبت شده که تعداد ۹۳۶ هزار 
و ۹۱ مجــوز به صورت غیرحضــوری و کاملا الکترونیکی 

صادر شده است. 
در عین حال، از این تعداد ۱۰۳ هزار و ۴۸۰ درخواست 

با تاخیر در بررســی مواجه اســت که۳ وزارتخانه وزارت 
کشــور )به جز شهرداری ها( با ۳۹ درصد تاخیر در بررسی 
درخواســت مجوز، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با ۱۹. ۶ 
درصد تاخیر در بررســی درخواست مجوز و وزارت صنعت 
و معدن، تجارت با ۱۸ درصد تاخیر در بررسی درخواست 
مجــوز بیشــترین میزان تاخیر در بررســی درخواســت 

مجوزهای کسب و کار را ثبت کرده اند. 
کانون وکلا و فدراســیون های ورزشی نیز هنوز شرایط 
صــدور مجوزهایشــان را اعلام نکرده انــد و در عین حال 
همچنــان به صورت غیرقانونی از صــدور مجوز خودداری 

می کنند. 
 وزارت تعاون در بخش مشــاغل خانگی با ۲۹۷ هزار و 
۹۴۷ مجوز صادر شــده از تعــداد ۳۲۸ هزار و ۹۲۸ مجوز 
درخواســت شده، بیشــترین تعداد صدور مجوز برخط را 
داراســت، که میزان تاخیر در بررسی برای صدور مجوز در 

این وزارتخانه صفر اعلام شده است. 

معاون صندوق توسعه ملی از بدهی ۱۰۰ میلیارد دلاری 
دولت خبر داد و گفت: ۳۶ میلیارد دلار به بخش خصوصی 
تسهیلات داده شده که از این محل، بدهی بخش خصوصی 

واقعی کمتر از ۲ میلیارد دلار است. 
به گزارش خبرگزاری مهر، رضا محمدی، معاون بانکی و 
اعتباری صندوق توسعه ملی در نشست کمیسیون احداث 
و خدمات فنی و مهندســی اتاق ایــران با بیان اینکه حلقه 
مفقــوده صندوق ارتباط ضعیف بــا بخش خصوصی واقعی 
است، اظهار کرد: آســیب های صندوق توسعه ملی در دهه 
گذشــته، کار بخش خصوصی واقعی نبــود. بخش بزرگی 
از این آســیب به دولــت و بنگاه های وابســته به نهادهای 

عمومی غیردولتی برمی گردد. 
بیــش از ۱۰۰ میلیارد دلار از دولت طلبکار هســتیم و 
۳۶ میلیارد دلار به بخــش خصوصی )۵۰ درصد به بخش 
خصوصی واقعی( تســهیلات داده شــده که از این محل، 
بدهی بخش خصوصی واقعی کمتر از ۲ میلیارد دلار است. 

محمدی گفت: بر اساس مصوبه سال ۱۳۹۴ هیأت وزیران، 
بانک مرکزی جمهوری اســلامی مکلف شــده تا بر اساس 
درخواست بانک عامل طرف قرارداد با صندوق توسعه ملی، 
طبق جدول بازپرداخت ارزی تسهیلات مذکور، شرایط لازم 
برای تبدیل ریال به ارز را با نرخ رسمی فراهم آورد و پس از 
دریافت مبلغ ریالی هر قســط، معادل ارزی آن را به حساب 

صندوق توسعه ملی نزد خود منظور کند. 
تا به امــروز بانک مرکزی و وزارت نیــرو از این موضوع 
اســتنکاف کرده و صندوق توســعه ملی و ســرمایه گذار 
آسیب دیده اند. معاون بانکی و اعتباری صندوق توسعه ملی 
ادامــه داد: از مانده مطالبات صنــدوق ۱. ۹ میلیارد دلار از 
بخش خصوصی واقعی اســت که یک میلیارد دلار از چند 
طرح مشخص اســت. همکاری صندوق با بخش خصوصی، 

همکاری خوبی بوده است. 
 ۷ میلیــارد دلار از مطالبــات صندوق وصول شــده که 
۲ میلیــارد دلار از بخش خصوصی بوده اســت. تعامل بین 

صندوق و اتاق باعث می شود صندوق به رسالت خود برسد. 
در اساســنامه صندوق به بخش خصوصی تأکید شده است. 
محمدی تصریح کرد: ما با بخش خصوصی دیدگاه مشترک 
داریم؛ صندوق توســعه ملی خــود را فاند بخش خصوصی 
می داند و حلقه وصل ما با بخش خصوصی و اتاق بازرگانی، 
موضوع توسعه است. سرمایه ثابت در یک دهه اخیر، نصف 
شــده و سرمایه در پروژه ها رســوب کرده است. ما در کنار 
اتاق ایران خود را بخــش خصوصی می دانیم و می خواهیم 
با طرح هایی که اتاق معرفی می کند در قالب تســهیلات و 

مشارکت همکاری کنیم.
 معــاون بانکی و اعتباری صندوق توســعه ملی تصریح 
کرد: برای این همکاری به فکر توسعه گرا نیازمند هستیم. 
باید چارچوب کار مشــخص شــود. پروژه های خوب برای 
همکاری تعریف شود. مثلًا برای توسعه حوزه مکران بخش 
خصوصــی برنامه و ایده عملــی دارد و صندوق هم به این 
حوزه و ســرمایه گذاری در آن علاقه مند اســت. وی تأکید 

کرد: صندوق آمادگی همکاری با اتاق ایران را دارد. اســت. 
صندوق مثل گذشته اداره نمی شود و هیچ چیزی را کتمان 
نمی کند و پاســخگو است. در رویه جدید صندوق به دنبال 

بیان واقعیت هاست. 
آنچه مشخص اســت اینکه بخش خصوصی فکر و ایده 
دارد و صندوق منابع مالی خوبی دارد. پیشنهاد من این است 
که پروژه های عملیاتی همکاری تعریف کنیم. معاون بانکی 
و اعتباری صندوق توســعه ملی همچنین افزود: پروژه های 
بالای ۱۰۰ میلیون دلار پروژه های بزرگ هستند و صندوق 

برای تأمین مالی این پروژه ها آمادگی دارد. 
محمدی اشتباه مهم صندوق توسعه ملی را در گذشته، 
ســپردن همه کارها به بانک ها دانســت و گفت: به استناد 
اساســنامه صندوق، بانک های عامل باید طرح را بررســی 
می کردند و البته برای پروژه ها و انتخاب کشور هم باید دقت 
کنیم. در گذشته خیلی از کاستی ها بر عهده بانک عامل بود 

و سعی ما بر این است که کاستی ها را جبران کنیم. 

وزارت اقتصاد  اعلام کرد

صدور ۹۳۶ هزار مجوز برخط در یک سال

معاون صندوق توسعه ملی خبر داد

بدهی ۱۰۰ میلیارد دلاری دولت به صندوق توسعه ملی

سه مولفه اثرگذار روی بازار سرمایه اعلام شد

پیش بینی بورس تا پایان سال

ســخنگوی شــورای رقابت در گفت و گو با تسنیم 
گفــت: در رابطه با افزایش تعرفه ها در اولین فرصت در 
بدنه کارشناسی جلساتی را خواهیم داشت و اگر تخلفی 
صورت گرفته باشد یا از دستورالعمل ها عدول شده باشد 
رسیدگی لازم انجام می شود. سپهر دادجوی توکلی در 
خصوص اینکه آیا شــورای رقابت به افزایش تعرفه ای 
اپراتورها ورود پیدا خواهد کرد یا نه ؟ ، گفت: شــورای 
رقابت وظیفه اش ورود در بازارهای انحصاری است که 
رویه هــای ضد رقابتی دارد.  درباره اینترنت چه ثابت و 
چه همراه می دانیم که این بازار بازار انحصاری تشخیص 
داده شده است.  یک بار در مصوبه ۶۲۳ شورای رقابت 
ورود کرد، آن موقع جنس این رویه ضد رقابتی از جنس 
قیمت نبود، از جنس مقدار و شرایط دسترسی بود. وی 
افزود: در مصوبه ۶۲۳ شــورای رقابت اپراتورها را ملزم 
کردیم که میزان بسته هایشان را متنوع کنند و از نظر 

زمان بندی، مقدار و حجم تغییراتی بدهند.  
در مورد دسترســی بازار هم ورود داشتیم.  در مورد 
شــبکه های سیم مســی و قص علی هذا، اما در مورد 
افزایش تعرفه بسته ها، این موضوع از طرف تنظیم گر 
بخشی که سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
است اتفاق افتاده است.  اگر این موضوع یعنی تنظیم گر 
بخشی نتواند به تکالیف خود درست اقدام کند، شورای 
رقابت این جا بر اساس شکایت یا تشخیص خودش یا 
شکایت مردمی به این موضوع ورود پیدا کند. سخنگوی 
شورای رقابت در خصوص اینکه چطور متوجه خواهید 
شد که ســازمان تنظیم مقررات وظیفه اش را درست 

انجــام داده یا خیر ؟ گفت: ما یــک معاونت اقتصادی 
داریــم که مکرر با آنها در تماس هســتند در رابطه با 
افزایش تعرفه ها هم ما در اولین فرصت دوستان را دعوت 
می کنیم در بدنه کارشناسی جلساتی را خواهیم داشت 
و بعد اگر شــورا صلاح بداند، وارد صحن شورا می شود، 
اگر تخلفی صورت گرفته باشــد یا از دســتورالعمل ها 
عدول شده باشد، حتماً شورا رسیدگی خواهد کرد. وی 
در پاســخ به اینکه یعنی اگر از ۳۴ درصدی که تعیین 
شده، عدول شده باشد شما ورود می کنید یا نه اصلاً این 
۳۴ درصد خودش فی نفسه درست بوده یا نه ، افزود: در 
هر دو حوزه شورای رقابت صاحب رأی است؛ یعنی نظر 
خواهد داد.  به محض این که تصمیم گرفت من اطلاع 

رسانی خواهم کرد. 
توکلی در خصوص زمان دقیق اعلام نظر شــورای 
رقابــت ، تصریح کــرد: این موضوع تــازه اتفاق افتاده 
اســت و هر زمانی که شد و اعضای شورا صلاح بدانند 
حتماً در ایــن خصوص تصمیم خواهند گرفت. وی در 
رابطه به اینکه یعنی قبــلًا از اپراتورها مدارکی گرفته 
شده و درخواست هایی شده است؟ گفت: این یک بازار 
انحصاری است، این بازار انحصاری مکرر مورد رصد قرار 
گرفته است. توکلی اضافه کرد: برای اولین بار است که 
موضوع قیمت مطرح می شــود و شــورای رقابت قطعاً 
راجع به این قضیه حســاس اســت.  اگر به این نتیجه 
برســد که تنظیم گر بخشی اش نتوانسته وظایف خود 
را به نحو احســن انجام دهد، کمــک می کند به این 

تنظیم گر که عدالت را رعایت کند. 

رئیــس اتحادیه فنــاوران رایانــه تهــران از ورود 
لپ تاپ های تقلبی به بازار ایــران خبر داد. محمدرضا 
فرجــی تهرانی، رئیس اتحادیه فناوران رایانه،با اشــاره 
به رکود سنگین حاکم بر بازار لپ تاپ گفت: متاسفانه 
بــه دلیل رکود حاکم بر بازار در روزهای اخیر شــاهد 
کاهش قیمت در برخی از اقلام هستیم.  این در حالی 
است که برخی کسبه به دلایلی مجبور هستند کالای 
خــود را زیر قیمت حراج کنند اما بازار به این شــکل 
نمی ماند و پیش بینی می شــود تــا هفته آینده قیمت 
لپ تاپ و تبلت افزایش داشته باشد. وی با توصیه ای به 
مصرف کنندگان بیان کرد: در حال حاضر قیمت برخی 
از کالاها در بازار هم قیمت کالا قبل از ترخیص اســت.  
در نتیجه به دلیل کاهــش قیمت عجیب بازار، اکنون 
بهترین زمان خرید لپ تاپ برای مصرف کننده اســت. 
فرجی تهرانی درباره علت کاهش قیمت لپ تاپ در بازار 
گفت: کاهش قیمــت لپ تاپ به دلیل عدم توان خرید 
کالا از ســوی مصرف کننده و ورود کالاهای تقلبی در 
بازار اســت. رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران نسبت 
به خرید کالای استوک به خریداران هشدار داد و افزود: 
هنگامی که صحبت از لپ تاپ اســتوک می شود، قطعا 

کیفیت این کالاها با اجناس نو متفاوت است. 
از سوی دیگر مدتهاســت که در بازار شاهد قاچاق 
قانونی لپ تاپ هســتیم که کالای اســتوک را به جای 
نو به مصرف کننده می فروشند.  در نتیجه به خریداران 
توصیه می کنیم، محصول را از فردی خریداری کنند که 
گارانتی آن مورد تایید سامانه جامع گارانتی و اتحادیه 

است.  در کل فروش کالا بدون گارانتی به منظور قاچاق 
اســت. وی با اشــاره به فروش لپ تاپ در سایت های 
اینترنتی اظهار کرد: متاسفانه مردم برای اینکه کالایی 
را پنــج درصد ارزان تر بخرند ۹۵ درصد پول خود را به 
جوی آب می ریزند. او بیان کرد: درباره اجناس تقلبی و 
بدون گارانتی روزانه شاهد شکایت مردم هستیم.  برخی 
مردم لپ تاپ یا تبلت خود را به ســایت های اینترنتی 
سفارش می دهند ممکن است خریدار در روند دریافت 
محصول دچار مشکل نشود اما بعد از مدتی در صورت 
خرابی دســتگاه، مصرف کننده با فرد مشخصی روبرو 
نیست که دستگاه را به آن تحویل دهد.  از این رو توصیه 
ما این اســت که مصرف کننده  کالای خود را از مراکز 
معتبر با مجوز گارانتی بخرد. فرجی با هشدار نسبت به 
گارانتی های تقلبــی گفت: خریدار قبل از اینکه کالا را 
باز کند، باید سریال دستگاه را با شرکت گارانتی کننده 

چک کند.  
چرا که اخیرا تقلبی در گارانتی ها ایجاد شده است و 
از عنوان گارانتی های معتبر استفاده می کنند.  توصیه 
ما این اســت که افراد با دریافت لیبل گارانتی پسوند و 
پیشوند آن را با نام سایت تطابق دهند. رئیس اتحادیه 
فنــاوران رایانه تهران ضمن تاکید بر اینکه تلفن همراه 
هرگز جایگزین لپ تاپ نخواهد شــد، افــزود: با ورود 
لپ تاپ بسیاری از افراد فکر کردند که دوران pc تمام 
شــده است اما pc کنار نرفت.  ما با تلفن همراه ارتباط 
اجتماعی روزانه داریم و تبلت، موبایل و … هیچ کدام 

جایگزین لپ تاپ نیستند.  

ورود لپ تاپ های تقلبی به بازار ایرانورود شورای رقابت به موضوع قیمت اینترنت


